

STS 47
[formerly / jadis WGT 4]

**CHARISMATIC AND PENTECOSTAL MOVEMENTS IN THE WORLD:
EMERGENCE, PERSPECTIVES AND COMPARISONS // MOUVEMENTS
CHARISMATIQUES ET PENTECOTISTES DANS LE MONDE : APPARITION,
PERSPECTIVES ET COMPARAISONS.**

Evguenia FEDIAKOVA
Instituto de Estudios Avanzados
Universidad de Santiago de Chile
efediako@usach.cl

Alexander AGADJANIAN
Moscow State University for
the Humanities, Russia
alex.agadjanian@asu.edu

Global Pentecostalism after One Hundred Years // Le pentecôtisme global après son centenaire

FRESTON, Paul (Calvin College, Michigan and Universidade Federal de São Carlos, Brazil)
pcf2@calvin.edu

Pentecostalism is generally considered to have celebrated its centenary in 2006. The paper looks at the arguments for and against the Azusa Street 'myth of origins' and to what extent global Pentecostalism today can be regarded as 'made in USA'. It then critically evaluates the global statistics for Pentecostalism, as well as the literature on Pentecostalism's social, economic and political significance worldwide. Specifically, it asks how Pentecostalism relates to processes of democratization, and how it compares with the American religious right and with global tendencies towards religious violence.

Le pentecôtisme est généralement considéré comme avoir célébré son centenaire en 2006. L'article considère les arguments pour et contre le mythe d'origines de la rue Azusa et dans quelle mesure le pentecôtisme global d'aujourd'hui peut être considéré comme « fait aux Etats-Unis ». Il évalue alors critiqueusement les statistiques pour le pentecôtisme global, aussi bien que la littérature sur la signification sociale, économique et politique du pentecôtisme mondial. Spécifiquement, il demande comment le pentecôtisme se relie aux processus de la démocratisation, et comment il se compare avec la droite religieuse américaine et avec les tendances globales vers la violence religieuse.

Pentecostalism and Democracy in Mexico // Pentecôtisme et démocratie dans le Mexico

MUÑOZ PINI, Laura María (Departamento de Estudios de Cultura Regional, Universidad de Guadalajara, Guadalajara, Jalisco, México)
laurapini@yahoo.com

In Mexico, eminently catholic country, the rising of the pentecostal churches had been considerable during the last thirty years. In this paper I want to discuss the role that the religious actors of these churches have for democracy. Their theology and doctrinal foundations generate beliefs, values and behaviours that permit democracy's emergence in Mexico, transforming the actual authoritarian situation. Pentecostalism, religion of minority, with a democratic structure, permits the active participation of all in taking decisions and promotes a respect culture to the "other one", the laws and institutions. Promoting at the same time alternating values and a moral of work and honesty that combat ignorance and engender a new own mentality in order to establish favourable conditions to development in Mexico in every ways, therefore democracy.

Dans le Mexico, pays éminemment catholique, on observe dernièrement la croissance du églises pentecôtistes. En cet papier je veux discuter le rôle que remplissent des acteurs religieux des églises pentecôtistes pour la démocratie et dans la génération de croyances, valeurs et manières de se comporter que permettent transformer la structure hiérarchique d'autorité et le status quo. Le pentecôtisme, la religion de la minorité, de nouveau apparition dans le Mexico, lesquelles églises avec une organisation ecclésiastique démocratique, cherchent initier un échange religieux et social en raison d'une culture de respect à l'autre, les lois, les institutions. Promouvant une éthique du travail et d'honnêteté pour l'établissement d'une condition favorable de développement dans le Mexico en tous les aspects, et par conséquent pour la démocratie.

Evangelicals in Democratic Chile (1990-2005): Formation of a New Citizenship? // Evangélicos au Chili démocratique (1990-2005): formation d'une nouvelle citoyenneté ?

FEDIAKOVA, Evguenia (Instituto de Estudios Avanzados, Universidad de Santiago de Chile, Santiago)
efediak@usach.cl

During the last 15 years the Chilean democratic development was paralleled with the growing of religious and cultural pluralism. Both in Chile and in Latin America as well, the religious camp left to be a monolithic, transforming in a more and more polycentric one. As a result, the Chilean evangelical churches have consolidated as an emerging sociopolitical actor and as an alternative participation space for the apolitical, but socially active population. The evangelicals try to increase their protagonism in the different politic and social levels, demanding for the best recognition and more elevated juristic-legal status, and establishing liaisons with political parties, searching for a mayor influence and representation. The Chilean evangelical communities have demonstrated a capacity to offer participation channels which are different to the traditional ones. After the democratic aperture, the evangelicals are offering divers and innovated responses for the disenchanting youth or middle class in pursuit of the new sense. That is how the evangelicals are constructing the participation spaces, which are alternative and desideologized, but which have a high level of the social compromise. In this sense, the evangelical masses could form a new category of the citizenship, whose number, diversity and value system could contribute to the consolidation of the democracy quality in Chile.

Pendant les dernières 15 années les églises évangéliques du Chili se sont consolidées comme un acteur politique-social émergent et comme un espace de participation alternatif pour la population apolitique, mais active socialement. Les évangéliques essayent d'augmenter leur protagonisme à différents niveaux de la politique et la société, en exigeant une plus grande reconnaissance et l'estatus juridique-légal et en établissant des alliances avec les partis politiques à la recherche d'une plus grande représentation et influence. Les communautés évangéliques ont démontré la capacité d'offrir des possibilités de participation différentes aux traditionnelles. Avec l'ouverture démocratique les évangéliques offrent des réponses nouvelles et diverses aux recherches du sens pour la jeunesse apolitique ou pour les secteurs moyens désenchantés. Ainsi sont contruits des espaces de participation et solidarité alternative, desidéologisés, mais avec un haut niveau de compromis social. En ce sens les masses évangéliques pourraient constituer une nouvelle catégorie de citoyens, dont le nombre, la diversité et le système de valeurs ont une grande importance pour améliorer la qualité de la démocratie au Chili.

«The Unfair Warfare»: Migration Careers and Pentecostal Strategies of Empowerment // "La guerre injuste" - les carrières de migration et les stratégies pentecôtistes de l'habilitation

KRÖHNERT-OTHMAN, Susanne (Institute for World Society Studies, Faculty of Sociology, University of Bielefeld; Germany)
skroehnert-othman@uni-bielefeld.de

Pentecostal and Charismatic Churches organised by members of African origin are the most prominent and vital representatives of the New Mission Churches to Europe. They perceive their role as being embassies of the Kingdom of God in a wasteland of secularism and as mediators of spiritual warfare invading into the territory of the enemy Satan in order to rescue the souls of non-believers. Their religious agenda as well as their organisational features are increasingly “international” and move beyond ethnicity. In some cases churches become Global players and part of networks of born - again Christians or Church Councils. Additionally to that they elaborate a “thick image” of their universalistic identity by referring to variety of resources from a new global Christian awakening movement. The paper gives the empirical example of an “African International Fellowship” and will shed light on some contradictions of agenda setting and adaptation in the context of migration to Germany? The focus of analysis will especially be on the impact of the holiness discourse, certain aspects of Pentecostal spirituality and boundary making between believers and non-believers on church members’ options for enhancing their migration careers.

Les églises pentecôtistes et charismatiques organisées par des membres d'origine africaine sont les représentants les plus éminents et vitaux des Nouvelles Eglises de Mission en Europe. Ils perçoivent leur rôle en tant qu'étant des ambassades du royaume de Dieu dans une terre en friche de sécularisme et comme médiateurs de la guerre spirituelle envahissant le territoire de l'ennemi Satan afin de sauver les âmes des non-croyants. Leur programme religieux aussi bien que leurs dispositifs d'organisation sont de plus en plus "international" et se déplacent au delà de l'appartenance ethnique. Dans certains cas, les églises deviennent les joueurs du niveau global dans lequel

participent aussi des chrétiens ou des Conseils d'église. De plus, ils élaborent une » image épaisse» de leur identité universaliste en se rapportant à la variété de ressources d'un nouveau mouvement chrétien global. Le papier donne l'exemple empirique d'une église internationale africaine et présentera quelques contradictions de l'arrangement et de l'adaptation au contexte de la migration en Allemagne. L'analyse se focalise sur l'impact du discours de sainteté et sur les possibilités des membres de l'église d'améliorer leurs carrières de migration.

Le cas du grand succès des églises pentecôtistes et charismatiques aux Îles Féroé // *The case-study of the Great Charismatic and Pentecostal Churches' Success in the Faroe Islands*

PONS, Christophe (CNRS – Institute of Mediterranean and European Comparative Ethnology, France)
cpons@mmsch.univ-aix.fr

Ce papier examinera le cas des îles Féroé qui, en regard de la question de l'émergence et du développement des églises pentecôtistes et charismatiques, présente un terrain fécond d'analyse. Cette société insulaire de l'Atlantique Nord, autonome sous la couronne danoise, a peu à peu été influencée par le milieu évangélique dans les premières décades du 20^{ème} siècle. Aujourd'hui, à côté d'une appartenance toujours tenace à l'Eglise luthérienne d'Etat, le renouveau spirituel a notamment joué en faveur des églises pentecôtistes et charismatiques. Le grand nombre de congrégations dispersées dans les diverses îles de l'archipel et plus ou moins en concurrence, la proportion importante de la population appartenant à ces sectes (à peu près 30%) et la croissance numérique des pasteurs, prédicateurs et missionnaires seront interrogés dans une perspective sociologique, historique et culturelle. Par des éclairages faisant appels à l'histoire (circonstances du post-colonialisme, de l'indépendance et du nationalisme), aux échanges d'idées (comment comprendre l'influence du calvinisme, soit non seulement sa diffusion en provenance du sud mais aussi son acceptation et emprunt localement), aux facteurs culturels et sociaux (mode d'économie, de sociabilité, d'individualisme et de communautarisme) nous tenterons de saisir la complexité d'une telle situation et de révéler ce qu'elle peut nous dire quant au modèle sociétal des îles Féroé.

This paper will observe the specific case of the Faroe Islands. Considering the question of the emergence and development of Charismatics and Pentecostals Movements, this small-size society from Northern Europe, autonomous under the Danish crown, is of high interest. Little by little, Faroe Islands were influenced by the spiritual' renewal at the early beginning of 20th century. Today, beside the official Lutheran State Church, the evangelical milieu is strongly embedded in the local society, and above all Charismatics and Pentecostals Churches. The high number of congregations spread all over these islands and often in competition, the amount of people belonging to these sects-churches (around 30% of the population) and the great growth of preachers and missionaries will be explored and analyzed in a historical, sociological and cultural scopes. By the light of historical circumstances (post-colonialism, independence, ethnicity, nationhood...), ideas of exchanges (how to understand the influence of Calvinism, that is to say both its diffusion from the south and its local acceptance?) and cultural factors (settlement, sociability, economy, individualism and community...), I

will also suggest some clues (societal pattern) that might explain the great success of these sect-churches in the Faroe Islands.

Towards a Free Market in Religion: The Rise of Voluntarist Neo-Pentecostalism in Post-Christian England

WARNER, Rob (University of Wales, Lampeter)
r.warner@lamp.ac.uk

This paper examines the rise of voluntarist forms of Christian religion in secular England, comparing national trends with a study of neo-Pentecostalism in the city of York. Longitudinal English church attendance data demonstrate secularizing trends, with the exception of some ethnic minority religious groupings. However, embedded within this data is evidence of the long-term relative decline of institutional religion - accelerating in the 1990s - and the rise of neo-Pentecostalism. There may soon be more attenders at Sunday worship in voluntarist churches than in the Church of England. Secularization orthodoxy argued that pluralistic voluntarism is less viable than institutional religion in the late-modern context; this evidently requires reappraisal, as do theories of conservative religion's relative resilience. This paper examines the rise of fundamentalist and post-fundamentalist tendencies, the changing functions of religion under Europe's secular canopy, the decline of religious monopolies alongside the emergence of a religious free market, the implications of a decentralised, almost invisible, voluntarism for religion in public life, and the prospects, not entirely mutually exclusive, of post-modern re-enchantment and late-onset decline. Enjoying only circumscribed success, this re-enculturation of Christianity tends typically to affirm an operative religion of personal autonomy, therapeutic experientialism and bricolage within boundaries.

Cette intervention examine l'ascension des formes volontaristes du christianisme dans l'Angleterre laïque, en mettant en comparaison les tendances nationales avec une étude du néo-pentecôtisme dans la ville de York. Les données longitudinales de la participation à l'église en Angleterre font preuve de l'existence des tendances vers la laïcité, exception faite de certains groupements religieux dans les minorités ethniques. Pourtant, on trouve dans ces données la preuve d'un déclin relatif, à long terme, de la religion institutionnelle, qui s'est accéléré pendant les années 90, et de l'ascension du néo-pentecôtisme. D'ici peu, il y aura peut-être davantage de participants aux offices du dimanche aux églises volontaristes qu'à l'Église anglicane. Selon la théorie orthodoxe de la sécularisation, le volontarisme pluraliste est moins durable que la religion institutionnelle dans un contexte tard-moderne; cette thèse doit être manifestement réévaluée, comme le doivent être les théories de la résistance relative de la religion conservatrice. Cette intervention examine la croissance des tendances fondamentalistes et post-fondamentalistes; les fonctions, en pleine mutation, de la religion dans une Europe laïque; le déclin des monopoles religieux conjugué à l'apparition d'un marché libre des religions; les conséquences de l'existence d'un volontarisme décentralisé, presque invisible, pour la religion dans la vie publique; et les chances, pas forcément contradictoires, d'une reprise post-moderne et d'un déclin tardif du christianisme. N'ayant qu'un succès limité, cette reculturation du christianisme tend typiquement à affirmer une religion de l'autonomie personnelle, de l'expérimentisme thérapeutique et du «bricolage entre limites».

**Pentecostalism among Siberian indigenous groups: changing the identities//
*Pentécotalisme parmi les peuples otochtones de la Sibérie : le changement de l'identification***

KOVALCHUK, Julia (Institute of archaeology and ethnography SB RAS)
jkovalch2000@yahoo.com

By the end of the 20th century Siberia became the region where Pentecostal churches started to rise among the indigenous groups. In the 1990-es the process took place with the support of foreign missionaries. Today, the Pentecostal churches continue to function and are lead by the native leaders. The article analyses the reasons why the locals enter the Pentecostal churches and how they come to the decision to change their religious identity from the traditional worldview, which combines religious (shamanism, Buddhism) and ethnic identity, to Christian perspective. Social, economical trends, and cultural, ethnic changes that influence the decision-making process of the locals in Tuva, Byryatia, Altai and Hakhasia Republics are analyzed.

Vers la fin du vingtième siècle la Sibérie devient la région ou les Eglises pentécotalistes commencent à apparaître parmi les peuples autochtones. Dans les années 1990 le processus passe avec la participation des missionnaires étrangers. Aujourd'hui les Eglises pentécotalistes continuent à fonctionner et elles sont présidées par les leaders indigènes. L'article analyse les raisons selon lesquelles les aborigènes adhèrent aux Eglises pentécotalistes et comment ils prennent la décision de changer leur identification religieuse, de renoncer à la conception du monde traditionnelle qui réunit l'identification religieuse et ethnique, d'admettre le christianisme. On analyse aussi les changements socaux et économiques et ethniques et culturels dans la région qui ont influencé sur la décision des adeptes des Eglises pentécotalistes en Touva , en Bouriatia, en Altai et en Khakhassie de changer la religion .

Post-Soviet charismatic movements in St Petersburg // *Mouvements charismatiques post-soviétiques à St-Petersbourg*

TURUNEN, Maija (University of Helsinki, Finland)
majja.turunen@helsinki.fi

Religious freedom in Russia allowed a large variety of religious alternatives to establish their existence in the country's cities, towns and villages. This paper analyzes charismatic movements that have emerged in St Petersburg after the freedom of religion in Russia. The groups have emerged in consequence of Western, mostly American missionary work. The data are produced by qualitative interviews among followers of the religious groups (calling themselves "churches"), observation and documentary sources of the Association of Christian Churches: "Christians' Union" (*Assotsiatsiia Khristianskih Tserkvei: "Soius Khristian"*), that is a Russian umbrella organization for more than 350 small charismatic groups. The paper will focus on the emergence of charismatic groups and the role of the groups in the lives of their followers.

La liberté de religion en Russie permet à un éventail de religions alternatives d'établir leur présence dans les villes et villages du pays. Ce papier analyse les mouvements charismatiques qui ont émergés à St.Petersbourg après la liberté religieuse en Russie. Les groupes sont dues à un travail missionnaire occidental, surtout américain. The groups have. Les datas sont données par des interviews qualitatives parli les membres des groupes se nommant "Eglises", par l'observation et les sources documentaires de l'association des Eglises chrétiennes (Assotsiatsiia Khristianskih Tserkvei: "Soius Khristian"), qui est commune à 350 groupes charismatiques. Le papier va se concentrer sur l'émergence de groupes charismatiques en Russie post-soviétique et sur le rôle de ce groupe dans la vie des participants.

The Cornerstone Church of Kazan as a Russian “National” Neocharismatic movement // Eglise de Pierre Angulaire de Kazan comme mouvement néocharismatique de type "national" russe

KUROPATKINA, Oksana (Center for the Study of Religion, Russian State University for the Humanities)

manus-sword84@mail.ru

The Neocharismatic churches were founded in Russia by the former members of the classical Pentecostal movements (unlike foreign Neocharismatics, who very often have no connection with the first “wave” of Pentecostalism), but under direct influence of foreign missionaries. The *Cornerstone Church* of Kazan (Tatarstan), however, was organized without any involvement from the foreign evangelicals. The Cornerstone Church seeks actively “national” forms of preaching and worship and, unlike many Russian Neocharismatics, emphasizes the *Russian* spiritual tradition. Although the teachings of “extreme” Neocharismatic preachers (such as K. Hagin, B.Hinne, and U. Eckman) are popular in Russian churches, their critical treatment is now becoming more widespread, in particular, in the Cornerstone Church. A distinctive Russian theology has been created stressing an eschatological role of Russia as a center of the last great awakening and the idea of partnership between the Russian Orthodox Church, which is “apostolic,” and the Neocharismatic Church, as a “prophetic” one. The leaders of the Cornerstone Church asked Orthodox specialists to hold seminars on patristic writings and icon theology; many church people have read books by Russian religious philosophers. The church is therefore criticized by both classical Pentecostals and “extreme” Neocharismatics for its sympathy for the Orthodox tradition.

Les églises néo charismatiques se sont formées en Russie par les originaires des communautés Pentecôtistes “classiques” (dans d’autres pays elles ne sont pas liées, normalement, avec des Pentecôtistes de la “première vague”); or, leur création a eu lieu sous une influence importante des missionnaires étrangers. Par contre, l’Eglise de Pierre Angulaire de Kazan (Tatarstan) qui forme un objet de cet exposé, a été créée sans aucune participation des évangéliques étrangers. L’église cherche des formes “nationales” de prédication et de culte et souligne une tradition spirituelle proprement russe. Malgré la popularité des prédicateurs extrémistes néo charismatiques (comme K. Hagin, B. Hinne, U. Eckman), la critique de leurs idées devient de plus en plus forte, par exemple, dans l’Eglise Pierre Angulaire. Une théologie spécifique de cet Eglise prête l’accent sur le rôle eschatologique de Russie et la coopération entre l’Eglise orthodoxe russe, dite “apostolique”, et des églises néo charismatiques, dites

“prophétiques”. Les prêtres orthodoxes sont invités pour animer des séminaires sur les anciens Pères d’Eglise et la théologie des icônes; les membres de l’église lisent les oeuvres des philosophes religieux russes. L’Eglise est critiquée par des Pentecôtistes “classiques” et des autres néo charismatiques.
